
Norwich Castle Keep

This building is a Norman Castle Keep, constructed over 900 years ago by two of the sons 

of William the Conqueror as a dramatic statement of their vast power.   

You are standing on a Victorian floor inserted into the Keep when it was turned into 

a museum in the 1890s. The balcony above you and the giant arches all date from the 

same time.  

Our displays take you back to Norwich Castle when it was first built, reconstructing 

the Keep as it once was, and helping you understand and explore the original Norman 

architecture that still survives.    

When was Norwich Castle built?

The first temporary Keep, with simple earth and timber defences, was built on this site 

within a few years of the Norman Conquest of 1066. The stone Keep was begun around 

1095, and completed in the 1120s. It stands on the largest Castle mound in England, which 

is entirely man-made.  

King William Rufus, who reigned 1087-1100, 

commissioned a stone Keep on this site. From 

Matthew Paris Historia Anglorum, 1250-9.  

Ce bâtiment est un donjon de château normand, construit il y a plus de 900 ans par deux fils 
de Guillaume le Conquérant comme une affirmation spectaculaire de leur vaste pouvoir. Vous 
vous trouvez sur un plancher Victorien incorporé dans le donjon quand il fut transformé en 
musée dans les années 1890. Le balcon au-dessus de vous et les arches géantes datent de la 
même époque. 

Le premier donjon temporaire, avec des défenses en simple terre et bois, fut construit sur ce 
site dans les quelques années de la Conquête normande de 1066. Pendant le règne du roi 
Guillaume le Roux de 1087 à 1100, la motte castrale fut créée puis étendue, et le travail 
commença sur un donjon en pierre. La motte est la plus grande du genre en Angleterre et a 
été entièrement construite  par l’homme. Le donjon fut terminé dans les années 1120, sous le 
règne du roi Henri I.

La pierre utilisée pour construire le château et la cathédrale de Norwich fut extraite près de 
Caen en Normandie et amenée ici par la mer et la rivière. Le donjon est bâti dans le style 
« roman » et évoque des développements dans la construction de châteaux établis en 
Normandie. 

La maquette et la visite virtuelle présentées à cet étage montrent le donjon tel qu’il aurait pu 
paraître à Noël de l’an 1121, quand le roi normand Henri I et sa cour visitèrent Norwich. 

1067-8

The first wooden Keep 

is built at Norwich.  

1075 

The Castle withstands a 

siege when the constable 

Ralph de Guader rebels 

against King William I. 

1088

Baron Roger Bigod involves 

Norwich Castle in his plot 

to support Robert, Duke of 

Normandy against the new 

King William Rufus.

1095 

Construction work starts 

on a new stone Keep.  

The man-made mound is 

strengthened and extended.

1173 

Castle again besieged 

and falls to invaders 

from Flanders.

1216-17 

Norwich Castle is briefly 

captured by Prince Louis 

of France and held against 

the Crown.

1268-9

Castle defences consolidated 

and the gatehouses and 

bridge are fortified. But the 

Castle is never again under 

serious threat.

1345

Most of the Castle 

complex is handed over 

to the City. The Keep is 

increasingly being used 

as a prison.

1549

Robert Kett is hanged at 

Norwich Castle for leading an 

East Anglian rebellion against 

agricultural reform.

1822

Construction begins on a 

new ‘radial’ gaol building 

designed by architect 

William Wilkins.  

1867

Hubbard Lingley is hanged 

outside the Castle, the 

last person to be publicly 

hanged in Norwich.

1887

Prisoners are transferred 

to a new County Gaol on 

Mousehold Heath.  

1894

Norwich Castle Museum 

opens to the public. The 

Keep and the 1822 gaol 

buildings are incorporated 

into the new museum.
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